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Tanárhiány: már egyetemistákat is befognak

Meseszép Szeged város  
tizenharmadik megújult óvodája

Félmilliárd forintból korszerűsítették a Vedres utcai óvodát

6.

Újjászületett a Vedres utcai óvoda. A  felújított in-
tézmény a tizenharmadik a sorban az önkormányzat 
óvodafejlesztési programjában. A komplex felújítás-
ra 323 millió forint európai uniós támogatást és 171 
millió forint saját forrást biztosított Szeged városa, így 
az óvoda energiafelhasználása a korábbi tapasztalatok 
szerint akár hatvan százalékkal is csökkenhet.

– Egy önkormányzat részéről 
az a legfontosabb családtá-
mogatás, ha a szülők, a csa-
ládok úgy érzik, hogy bizton-
ságban és szép környezetben 
vannak napközben is a gyer-
mekeik –  mondta Botka 
László polgármester a Ved-
res utcai óvoda ünnepélyes 
átadásán.

– A felújítás során az ener-
giahatékonyság növelése volt 
az egyik legfontosabb célki-
tűzés, ezért a  hőszigetelés 
és a nyílászárócsere mellett, 
akárcsak az  elmúlt időben 
minden városi beruházásnál, 

napelemeket is elhelyeztek 
az épület tetején, így akár hat-
van százalékos költségmegta-
karítást is el lehet érni a jövő-
ben az épület üzemeltetése 
során. Szeged polgármestere 
kiemelte: minden beruházás-
nál kiemelten fontos szem-
pont az  önkormányzat szá-
mára a környezettudatosság 
és az energiatakarékosság. 
Jó példa erre a Vedres utcai 
óvoda, amely modern és ener-
giatakarékos intézményként 
működhet a jövőben.

Folytatás az 5. oldalonBotka László polgármester a felújított Vedres utcai óvodában. Fotó: Iványi Aurél 

Az Év zenésze:
Horváth Gyula

A 
Szegedi Szimfonikus Zenekar tagjai 2006 után má-
sodszor is Horváth Gyula klarinétművészt választot-
ták titkos szavazással az Év zenészévé. A kitüntetett 
úgy gondolja, ebben a Hegedűs a háztetőn és a Skót 

szimfónia nevezetes klarinétszólói is szerepet játszhattak. 
A Szegeden megrendezett nemzetközi karmesterversenyen 
is közreműködött, szerinte két perc után látni, melyik dirigens 
mennyire tehetséges. Interjúnk a 7. oldalon

Elkészült a Lechner tér felújításának
első üteme: fesztivállal avatták fel

Átadták az újjávarázsolt
idősotthont a Kálvárián

S
zeged város önkormányzata 1 milliárd 131 millió fo-
rint uniós támogatást nyert a Kálvária sugárúti idő-
sek otthona két épületének energetikai korszerűsí-
tésére, amihez további 563 millió forintot biztosított 

saját forrásból. A felújítás tavaly nyáron kezdődött; a szaka-
szos felújítást követően a múlt héten adták át ünnepélyesen 
a megfiatalodott idősotthont. Bővebben a 3. oldalon

V
égeztek a Lechner 
tér felújításának el-
ső ütemével. Az ön-
kormányzat 85 mil-

lió forint saját forrásból tette 
rendbe a Szent Rozália-ká-
polna környezetét. A megfia-
talodott teret a Szegedi Gö-
rögkatolikus Parókia Rozália 
Kulturális Fesztiváljának ke-
retében vették birtokba 
a szegediek. A görögkatoli-
kusok felújították a templo-
mot a térrekonstrukció előtt. 
Közel ezer négyzetméter zöld-
felületet alakítottak ki, kiszé-
lesítették a  sétányokat, ki-
cserélték a padokat, újabb 
kandelábereket telepítettek.

Cikkünk az 5. oldalon
A Szegedi Görögkatolikus Parókia Rozália Kulturális Fesztiváljának keretében vették 
birtokba a szegediek a megújult Lechner teret. Fotó: Kuklis István
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Már elsőéves egyetemistákat is
felvesznek tanítani egyes iskolákban 

Németh Szilárd rezsibiztos. 

Hiába a kormányzati kommunikáció, hogy mindenütt 
rendben megkezdődött a tanév, lapértesülés szerint 
vannak iskolák, ahol nemcsak végzős, de elsőéves ta-
nár szakos hallgatókat is befognak tanítani.

Nyáron ugyan 
a szakszer-
vezeti előre-
jelzéseknél 

kevesebb pedagógus adta be 
a felmondását, de a státusz-
törvény ütemezése szerinti 
következő határidő szeptem-
ber vége. Most szembesül-
nek a  tanárok azzal, hogy 
januártól mennyi pénzért 
mennyi munkát és hol kell 
majd végezniük. Ekkor még 
többen dönthetnek úgy, hogy 
nem folytatják a pályájukat.

Nemrég arról értesült 
a Népszava, hogy több isko-
lában nemcsak a felsőbb év-
folyamokon tanuló tanár sza-
kos hallgatók számára tették 
lehetővé, hogy munkába áll-
janak, de már elsőéveseket 
is fogadnak. Igaz, őket nem 
a mély vízbe dobják, hanem 
napköziben foglalkoztatják, 

vagy esetenként beugorhat-
nak egy-egy hiányzó kolléga 
óráját megtartani. A laphoz 
olyan információk is eljutot-

tak, hogy már az is gyakran 
előfordul, hogy egy szak taní-
tására elfogadnak egy szak-
mai diplomát, pedagógus 
végzettség nélkül, illetve „ro-
kon tárgyaknál” elégséges-
nek ítélik, ha az egyik szak 
megvan, a másikat majd ké-
sőbb elvégezheti az aspiráns.

A lap érdeklődött az állami 
iskolafenntartó Klebelsberg 
Központnál, hogy pontosan 
milyen jogszabályi alapja van 
annak, hogy egyes iskolákban 
akár elsőéves tanár szakos 
hallgatókat is alkalmaznak. 
Válaszukban annyit írtak, 
a hatályos jogszabályok meg-
határozzák a foglalkoztatási 
kereteket, a  foglalkoztatás 
jogszerűségéért pedig az is-
kolák fenntartói a felelősek. 
A tankerületi központok min-
dent megtesznek a feladatok 
szakszerű és jogszerű ellátá-
sért – közölték. A  lap meg-
kereste mindkét pedagógus 
érdekvédelmi szervezetet, és 
mindkettő álláspontja az volt, 
hogy a helyettesítésre való be-
osztás is törvénysértő, a jog-
szabályok szerint ezek a hall-
gatók legfeljebb pedagógiai 
asszisztensi munkakörbe len-
nének beoszthatók. Az sem 
állja ki a  törvény próbáját, 
hogy pedagógus végzettség 
nélkül tanítanak szakmai dip-
lomával rendelkezők.

Botka László: Köszönjük
a pedagógusaink kitartását
„Ha már Szegeden, az egyetemi városban is tanárhiány 
van, akkor mi lehet a kistelepüléseken? A gyermekeinket 
nem szaktanárok fogják tanítani? A Fidesz tíz éve álla-
mosított minden iskolát, azóta minden nemzetközi kom-
petenciamérés szerint romlik a magyar gyerekek tudása. 
Szegeden a tudásban, a tehetségben, a teljesítményben 
hiszünk, ezért köszönjük a hivatásuk mellett kitartó pe-
dagógusaink kitartását. Szeged iskolaváros, a tudásban, 
a teljesítményben hiszünk, hálásak vagyunk kitartó mun-
kájukért” – írta a hírre reagálva Facebook-oldalán Botka 
László polgármester.

A nagy rezsiblöff
Magyarországon a legmagasabb 

az energia ára az OECD-országok közül

M
agyarországon 
mérték a  leg-
nagyobb, 29 
s z á z a l é k o s 

éves energiaár-emelkedést 
júliusban is a  Gazdasági 
Együttműködési és Fejlesz-
tési Szervezet 38 tagálla-
ma közül – írta a Népszava 
az  OECD jelentése alap-
ján. Eszerint az OECD tagál-
lamainak többségében ma 
már csökken az energiaár. 
A  tagállamok júliusi ener-
giaár-átlaga éves alapon 
7,5 százalékos csökkenést 
mutatott. A lap szerint Ma-
gyarország április óta mesz-
sze lemaradva kullog a többi 
tagállam mögött. Ráadásul 
míg az  energiaár-csökke-
nés több hónapos távlatban 
a  többi országot tekintve 
egyre kedvezőbb, addig ná-
lunk egyre rosszabb a mu-
tató.

Bár a  kormány azóta 
egyes fogyasztói köröknek 

igyekezett némi energiaár-
támogatást biztosítani, a je-
lek szerint a lakosságon kí-
vüli kör zöme ma is a tavaly 
év végén vállalt, többszörös 
árat fizeti. Az OECD kimuta-
tását a KSH is visszaigazolja: 
a friss inflációs adat szerint 
a háztartási energia augusz-
tusban 35, ezen belül pedig 
a gáz 47 százalékos éves drá-
gulást mutatott. Fotó: Index

FELHÍVÁS
a Szeged Kultúrájáért díj  

kitüntetésre való ajánlásra

Az Önkormányzat kitüntetéseinek alapításáról és adományozásuk rendjéről szóló 
24/2019. (XII. 23.) önkormányzati rendelet szabályozza a Szeged Kultúrájáért díj 
adományozását. Eszerint: 
Szeged Kultúrájáért díj adományozható tevékenységük révén Szegedhez kötődő 
személyeknek, akik Szeged város kulturális közéletében meghatározó személyi-
ségek, illetve érdemeket szereztek a kulturális örökségek megóvásában, tevé-
kenységükkel, alkotásaikkal országos és nemzetközi elismerést szereztek, ezzel 
is hozzájárulva Szeged város értékeinek gyarapításához.
Évente legfeljebb két Szeged Kultúrájáért díj adományozható. A díj aranygyűrűből 
és oklevélből áll. Az aranygyűrű egy pecsétgyűrű, melynek a fejrészvésetében Sze-
ged címere és az adományozás éve látható. Az oklevél tartalmazza az adományozó 
megnevezését, a város címerét, a közgyűlési határozat számát, a kitüntetett nevét, 
az adományozás időpontját, a polgármester és a jegyző aláírását. 
A Szeged Kultúrájáért díjra érkezett javaslatokat a Kulturális, Oktatási, Idegenfor-
galmi és Ifjúsági Bizottság véleményezi; ezt követően a javaslatokat a polgármes-
ter terjeszti a közgyűlés elé.
A díj a magyar kultúra napjához (január 22.) kapcsolódó ünnepségen kerül átadásra.

Kérem, hogy a város kulturális intézményei és szervezetei tegyenek javaslatot arra 
vonatkozóan, hogy kiket tartanak érdemesnek a díjra!

A javaslatokat 2023. október 16-áig – részletes szakmai indoklással – a Polgár-
mesteri Hivatal Kulturális és Szervezési Iroda Művelődési Osztályára lehet eljut-
tatni írásban (6720 Szeged, Széchenyi tér 10.), vagy e-mailben a szentgyorgyi.
anna@szeged.eu címre.

Szeged, 2023. szeptember 7.
Dr. Botka László

polgármester

FELHÍVÁS
a Kölcsey-érem kitüntetésre  

való ajánlásra

Minden évben január 22-én, azon a napon, amelyen 1823-ban Kölcsey Ferenc 
megírta nemzeti himnuszunkká lett versét, ünnepeljük a magyar kultúra napját. E 
nap egyszersmind a szegedi kultúra napja is. Hagyományosan ezen a napon adja 
át Szeged Megyei Jogú Város Önkormányzata a Szeged Kultúrájáért díjat a köz-
gyűlés által arra érdemesnek tartott személyeknek.

A magyar kultúra napján alkalmat kívánunk találni arra is, hogy a szegedi kultúrát 
éltető alkotóknak, előadóknak, kultúraközvetítőknek, szervezőknek, mecénások-
nak és mindazoknak, akik munkájukkal fenntartják, művelhetővé, fogyaszthatóvá 
és gyarapíthatóvá teszik városunk kultúráját, köszönetet mondjunk. Egy ünnepség 
keretében természetesen nincs mód arra, hogy mindazokat kitüntessük, akik arra 
érdemesek. Ezért a legjellemzőbb kulturális vagy művészeti ágak egy-egy képvi-
selőjének személyén keresztül kívánunk köszönetet mondani az egész, kulturális 
munkát végző szegedi társadalomnak. Ezeket a személyeket a szakma javaslata 
alapján kívánjuk kiválasztani és köszönteni egy Kölcsey-érem átadásával.

Kérjük, hogy a szakmájukba tartozók közül egy személyre tegyenek javaslatot, leg-
később 2023. november 30-áig!

A javaslat mellé egy rövid, a javasolt személy címét, e-mail-címét és telefonszá-
mát tartalmazó, a méltatott kulturális tevékenységét kellően bemutató indoklást, 
ismertetőt, laudációt stb. kérünk, a szentgyorgyi.anna@szeged.eu e-mail-címre. 

Csak indoklással beküldött javaslatot áll módunkban figyelembe venni.

2023. szeptember 7.
Dr. Botka László

polgármester
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Kormos fülű
szentfazekak

O
rbán Viktor azt ígérte, hogy senkit sem hagynak az út 
szélén. Csakugyan nem hagynak senkit az út szélén, 
hanem belelöknek minden nehéz sorsú, szegény, ki-
szolgáltatott embert, beteget, gyöngét, sérültet, prob-

lémás gyereket és időset az árokba. Ez a magát kereszténynek 
hazudó, ájtatos Fidesz-kormány szociálpolitikája. Bort isznak és 
vizet prédikálnak. Szentfazekak, csak a fülük kormos.

Képmutatók.
Lépésről lépésre tette tönkre az Orbán-kormány a szociá-

lis ellátórendszert az elmúlt tizenhárom évben. Előbb hoztak 
egy olyan törvényt, amelynek az volt a lényege, hogy minden 
település oldja meg úgy, ahogy akarja és annyiból, amennyi-
ből tudja a szociális támogatási rendszerét, mert ebben nem 
nyújt segédkezet a Fidesz.

Ebben sem.
Szeged önkormányzata hosszú évek óta elkötelezett 

abban, hogy segítséget adjon azoknak, akik a közösség tá-
mogatására szorulnak. A város folyamatosan bővíti szociális 
támogatásainak körét. 2016-ban indította el az országban 
egyedülálló szociálisbérlakás-programját, amellyel azoknak 
segít, akiknek nehézségeik vannak a lakhatással kapcsolat-
ban. 2017 óta minden szegedi újszülött családja kap huszon-
ötezer forint egyszeri juttatást, amellyel a fiatal családokat 
segíti a város. Négy éve minden általános iskolás korú szege-
di diák családját segíti az önkormányzat beiskolázási támo-
gatással, valamint a szegedi nyugdíjasokat időskori támoga-
tással, és tavaly óta már a rokkantsági ellátásban részesülők 
is kapnak támogatást. Utóbbiak összegét idén megemelték 
tízezerről tizenötezer forintra.

Szeged szolidáris város.
Tavaly ősszel szemrebbenés nélkül fogadta el a fideszes 

többségű parlament a szociális törvény módosítását, amit 
sokan „Lex Megdöglesz” néven emlegettek azok közül, akik 
síppal-dobbal tiltakoztak a parlamentben és azon kívül a jog-
szabály bevezetése ellen. Ennek értelmében az állam minden 
eddiginél kevesebb felelősséget vállal rászoruló állampolgá-
raiért. A törvény ugyanis kimondja, hogy elsősorban mindenki 
maga felelős a saját szociális biztonságáért, utána következik 
a családja, aztán az önkormányzatok, majd a civilszervezetek 
és csak legvégül az állam. Napnál is világosabb az üzenet: 
a kormány a legnagyobb bajban nem akar segíteni a rászoru-
lókon. Akkor bújtak ki a szociális ellátás felelőssége alól, ami-
kor súlyos gazdasági válságban az ország, az Európa-rekorder 
infláció és az egekbe szökött élelmiszerárak miatt pedig egyre 
több a szegény és a rászoruló. Ez kimondhatatlanul szomorú. 
Még akkor is, ha régóta tudjuk: a cselekedeteiket kell figyelni, 
nem a szavaiknak hinni.

Szolidaritás a szegényekkel és rászorulókkal. Alázat és 
szolgálatkészség. Szeretet és irgalom. Ezek keresztény érté-
kek, amelyeket például az Iványi Gábor által vezetett Oltalom 
Karitatív Egyesület és a vele együttműködő Magyarországi 
Evangéliumi Testvérközösség képvisel. Szociális és egész-
ségügyi intézményeikben több száz hajléktalanról és idős 
emberről gondoskodnak, oktatási intézményeikben pedig 
több ezer sajátos nevelési igényű és mélyszegénységben élő 
gyermekkel foglalkoznak. Most leszámolt velük a magát ke-
reszténynek hazudó, ájtatos hatalom – 380 millió forintot 
vont el tőlük az adóhatóság.

Himpellérek.
Közben a 24.hu kiderítette, hogy az Orbán Ráhel nevéhez 

köthető Magyar Turisztikai Szövetség Alapítvány 889 millió forint 
támogatást kapott társasjátékra, amit 110 millióért legyártottak. 
Ne keressék a különbözetet. Az huss! Nem Monopoly volt a játék, 
ahol luxusjachtot, mátrai erőművet, horvát focicsapatot és tiha-
nyi rezidenciát is lehet vásárolni, hanem utazásszervező játék. 
Pedig egy szabadulószobás társas jobban illene a NER-hez.

Szabó C. Szilárd

Az ünnepélyes átadón az idősekkel együtt vágta át a szalagot Zsótér Ágnes, az SZKTT Szociális Intézmény főigazgatója, 
Kotogány Tímea bentlakásos igazgató és Binszki József várospolitikai alpolgármester. Fotó: Iványi Aurál 

Átadták az újjávarázsolt
idősotthont a Kálvárián

A két épület közötti parkosított kertben ünnepelték a lakók a megszépült idősotthon 
átadását. Fotó: Iványi Aurél 

Szeged városa 1 milliárd 131 millió forint európai uni-
ós támogatást nyert a Kálvária sugárúti idősek ott-
hona két épületének energetikai korszerűsítésére, 
amelyhez további 563 millió forintot biztosított saját 
forrásból a város. A két épület korszerűsítése tavaly 
nyáron kezdődött; a szakaszos felújítást követően 
a múlt héten adták át a megfiatalodott idősotthont.

– A  korszerűsítés elsősor-
ban az épületek energiafel-
használási hatékonyságá-
nak javítását szolgálta, és 
az volt a célja, hogy a koráb-
bi töredékére csökkenjenek 
az  üzemeltetési költségek 
–  hangsúlyozta az  átadási 
ünnepségen Binszki József. 
A várospolitikai alpolgármes-
ter elmondta, hogy emellett 
az  önkormányzat több ki-
sebb beruházással is igye-

kezett szebbé, élhetőbbé és 
komfortosabbá tenni a mint-
egy kétszáz idős ember kör-
nyezetét. 

A megszépült épületek 
átadását múlt héten az ott-
hon lakói a  két épület kö-
zötti parkosított kertben ün-
nepelhették, ahol a Szegedi 
Nemzeti Színház művésze, 
Szélpál Szilveszter operett-
slágerekkel szórakoztatta 
az időseket.

Szakaszosan fiatalodtak 
meg az épületek: hőszigetel-
ték a homlokzatokat, meg-
újult a fűtés és a világítás is. 
A közbeszerzési eljárás nyer-
tese, a szegedi SZI-KI ÉP Kft. 

tavaly nyáron először a Kál-
vária sugárút 45. szám alat-
ti, még a II. világháború előtt 

felhúzott épületben kezdte el 
a munkát, majd nem sokkal 
utána hozzáfogott az újabb, 
1981-ben átadott paneles 
épületrész rekonstrukciójá-
hoz is.

A munkálatokat a kivite-
lező szakaszosan végezte, 
mert a gondozottakat megfe-
lelő csereingatlan híján nem 
lehetett a  felújítás idejére 
kiköltöztetni. Ezért mindkét 
épületet szintenként szé-
pítették meg, ügyelve arra, 

hogy a lehető legkisebb za-
vart okozzák az  idősotthon 
működésében.

A munkálatok során leszi-
getelték a külső homlokzato-
kat, kicserélték az épületek 
nyílászáróit, hőszigetelték 
a  tetőt. Emellett megújult 
mindkét épület fűtési rend-
szere, az udvaron található, 
korábban mindkét épületet 
ellátó központi kazánház 
pedig a jövőben raktárként 
funkcionál.

Az épületek –  amelyek 
tetejére napelemek kerültek 
–  fűtési rendszere ezentúl 
elkülönül. Korszerűsítették 
az  elektromos rendszere-
ket, akadálymentesítették 
az épületeket, valamint ki-
cserélték az udvari ivóvíz- és 
szennyvízhálózatot is.

A fejlesztéseknek köszön-
hetően a két épület energia-
felhasználása várhatóan kö-
zel a tizedére csökken.

A fejleszté-
seknek köszön-

hetően a két épület 
energiafelhasználá-
sa várhatóan közel 

a tizedére  
csökken.
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Megtisztították
a partfalat

Partfaltakarítással kezdte el sa-
ját forrásból az önkormányzat 
a rakpart felújítását. 8,8 mil-
lió forintért szerződött a város 
a Szárazjég Kft.-vel graffitimen-
tesítésre. A 6,5 ezer négyzet-
méteres partfal ezer négyzet-
méterét takarították le, ott, 
ahol falfirkák voltak. A rakpart 
két vége volt a legszennyezet-
tebb: az árvízi emlékművön túl, 
a gyermekklinikánál és a Bel-
vederénél. Ezeken a helyeken 
a partfal felületének több mint 
fele volt tele graffitivel.

A falfirkák eltakarítását 
egy svéd környezetbarát 
technológiával végezték. Egy 
kétszáz bar nyomású, 90 
fokos meleg vízzel működő 
ipari gőzborotva volt a legfon-
tosabb szerszám. A „borotvá-
lás” előtt gyorsan lebomló, 
környezetbarát vegyszerrel is 
kezelték a falfelületet. Utána 
erős vízsugárral mosták le 
a  festékrétegeket. Ezentúl 
a rakpart tisztaságára térfi-
gyelő kamerákkal is ügyelnek.

A folyópart teljes zöldíté-
sét, rekonstrukcióját uniós 
forrásokból tervezi megvaló-
sítani a város, de amíg meg-
nyílnak az EU-s pénzcsapok, 
addig saját forrásból végzik 
a  munkát. Hamarosan sor 
kerül az árvízi emlékmű fel-
járójának állagmegóvására, 
amire több mint 17 millió fo-
rintot költ a város, valamint 
elvégzik az emlékmű környé-
kének burkolatjavítását is. 

Sz
eged zöld vá-
ros, s nem-
csak az ön-
kormányzat, 

hanem a helyi cégek is végez-
nek fenntartható fejlesztése-
ket. Az  idei Green Awards-
on a Szegedi Vízmű elnyerte 
az Év Zöld Nagyvállalata díjat. 
Az önkormányzat nemrég 165 
millió forintért építtetett nap-
elemes rendszereket a Szege-
di Vízmű kilenc telephelyén.

„A Szegedi Vízmű Zrt. el-
sődleges céljai közé emelte 
a  környezet védelmét és 
a természeti erőforrások ta-
karékosabb felhasználását. 
A vezetőség erre minden dön-
tésében – például a vállalati 
magatartásban, a technoló-
giák, az energiahatékonyság 
és a szolgáltatások folyama-
tos fejlesztésében – kötele-
zettséget vállal. Céljuk, hogy 

tevékenységük valamennyi 
területén európai szintű és 
példaértékű víziközmű-szol-
gáltatóvá váljanak. Ennek 
érdekében törekednek a ká-
ros kibocsátás mértékének, 
a keletkező hulladék mennyi-
ségének minimalizálására, 
azok környezeti hatásának 
csökkentésére, a  termé-
szetből származó anyagok, 
erőforrások takarékos fel-
használására és energetikai 
teljesítményük folyamatos ja-
vítására, valamint a megújuló 
erőforrások minél szélesebb 
körű alkalmazására. Nagy 
figyelmet fordítanak a kelet-
kező szennyvizek szakszerű 
kezelésének folyamatos biz-
tosítására, illetve a szenny-
víziszapból nyerhető biogáz 
energetikai hasznosítására” 
– írták a méltatásban az ön-
kormányzati cégről.

Újra háromtagúvá vált a szegedi elefántcsapat, miután megérkezett Arun a Fővárosi 
Állatkertből a Szegedi Vadasparkba. Amint a hatéves elefántbika megszokja új helyét és 
összeismerkedik társaival, Shah Rukhval és Félixszel, az érdeklődők láthatják majd a külső 
kifutóban is. Szegeden 2018-ban épült meg uniós támogatással, 480 millió forintból az ele-
fántház, ami a vadaspark eddigi legnagyobb beruházása volt.

A 
NER-hez sok szálon 
kötődő család tag-
ja nyerte el meghí-
vásos pályázaton 

az újranyitott JATE Klub üze-
meltetési jogát – derítette ki 
a hvg.hu. A Belváros Market 
Kft. tulajdonosa az a Berta 
Gábor, akinek felesége, Ber-
táné Dr. Bényi Krisztina 2021 
őszén lett a nem létező buda-
pesti Fudan Egyetemet fenn-
tartani hivatott alapítvány 
főigazgatója, de tavaly lefo-
kozták, így egy éve már csak 
főigazgató-helyettes. De dol-
gozott a Miniszterelnökségen 
is, Kósa Lajos tárca nélküli 
minisztersége idején volt tit-
kárságvezető, később helyet-
tes államtitkár is. A lap megír-
ta: Bertáék fia, Berta Márk is 
bekerült már korábban a hí-
rekbe, amikor az általa veze-
tett szegedi székhelyű, Élet-

módváltásért a Dél-alföldön 
Egyesület az állami civil alap-
ból kapott 15 milliós támoga-
tást, és még külön 6 milliót 
egy minisztériumi keretből. 
A fiánál is többet emlegette 
azonban a sajtó Bertáné Dr. 
Bényi Krisztina testvérét, Bé-
nyi Szabolcs Tamást, aki ko-
rábban a Heves megyei köz-
gyűlés alelnöke volt: az általa 
tulajdonolt vállalkozás két 
trafikkoncessziót nyert, Bu-
dapesten és Szegeden, és 
a felszámolói piac újraosztá-
sával is jól járt. Ezek alapján 
írta azt a hvg.hu, hogy a JA-
TE Klub új üzemeltetője több 
szálon is kötődik az Orbán-
rendszerhez.

A lap megtudta az egye-
temtől, hogy négy céget hívtak 
meg, és valamennyi bírálati 
kategóriában a Belváros Mar-
ket adta a legjobb ajánlatot. 

Tavaly 16 ezren hívták fel
a szegedi lelkisegély-központot

N
em karácsony 
előtt, hanem a 
nyári időszakban 
fordulnak a leg-

többen a szegedi S. O. S Te-
lefonos Lelkisegély-szolgálat-
hoz, amelyet tavaly összesen 
16 ezren tárcsáztak. A sze-
gedi központ önkénteseket 
keres szeptember 30-áig, 
utána indul a képzés. A lel-
kisegély-vonalat (hívószáma 
116-123) Farkasinszky Teré-

zia orvos kezdeményezésére 
indítottak el, 1981-ben. A se-
gélyszolgálat egyik legjobban 

szervezett hazai központja a 
szegedi, melyet tizenhét éve 
vezet Fábiánné Páger Anna. 
Elmondta: a hívások 30 szá-
zaléka érzelmi motivációjú, 
kevesebben telefonálnak 
egzisztenciális problémák-
ból fakadó elégedetlenség 
miatt. Amíg egy évtizede in-
kább a nők keresték meg a 
szolgálatot, addig most fele 
részben férfiak kezdeménye-
zik a hívásokat.

A 24 órás szolgálatot 
nappal 2 × 6, éjszaka pedig 
12 órában, párban látják el. 
Most önkénteseket keres-
nek, a toborzás után pedig 
indul egy százhatvan órás 
képzés, amelyre egy „szűrő-
beszélgetés” után lehet be-
iratkozni.

A jelentkezőktől rövid 
önéletrajzot és motivációs 
levelet várnak a 116123.
szeged@gmail.com címre.

Fotó: Iványi Aurél

A Szegedi Vízmű kapta az Év Zöld 
Nagyvállalata díjat

Arun a vadasparkban NER-közeli
családi háló

Istókovics Zoltán, a Szegedi Vízmű vezérigazgatója a díjjal. Fotó: Portfolio/Stiller Ákos

Az Orbán-rendszerhez sok szálon kötődő család tagja 
kapta meg az újranyitott JATE Klub üzemeltetési jogát.  
Fotó: Kuklis István
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Félmilliárd forintból újította fel
a város a Vedres utcai óvodát

Elkészült a Lechner tér
felújításának első üteme:

fesztivállal avatták fel

Folytatás az 1. oldalról

A 
Vedres utcai óvoda 
épületét 1978-ban 
adták át, így már 
nagyon ráfért a kor-

szerűsítés. A  nyolccsopor-
tos óvoda jól felszerelt, tágas 
tornateremmel és színpad-
dal is rendelkezik. A felújítás 
nemcsak energetikai korsze-
rűsítést jelentett, de a belső 
átrium beépítésével 800 négy-
zetméteresre bővült az alapte-
rület. A szegedi Meridian Tech-
nic Kft. által végzett, nyolc 
hónapig tartó felújítás során 
az épület hőszigetelést kapott, 
a tetőre pedig napelempanele-
ket telepítettek.

Az épületet akadály-
mentesítették, a  főbejárat-
nál rámpát és új előtetőt 
építettek. Megújult a  teljes 

elektromos hálózat, több 
mint 400 régi lámpatestet 
cseréltek modern LED-világí-
tásra. Modernizálták a fűtési 
rendszert, hatvanhárom fű-
tőtestet cseréltek le korsze-

rű lapradiátorokra. Minden 
helyiség új burkolatot kapott, 
cserélték a bútorzatot, átala-
kították a tálalókonyhát.

Mihálik Edvin, a körzet 
önkormányzati képviselője 

szerint – aki megköszönte 
a szülők türelmét, amelyet 
az elmúlt hónapokban ta-
núsítottak – a Vedres utcai 
lett a város legszebb óvo-
dája.

Ünnepélyesen átvágták a szalagot. Fotók: Iványi Aurél 

Már iOS-on is elérhető
a menetrend.app Szegeden

Az Android rendszerű készülékek mellett már iOS-on is 
elérhető a szegediek körében is népszerű menetrend.
app mobilalkalmazás, amely pontos utazási informá-
ciókat ad a szegedi közösségi közlekedésről.

Sz
eged évek 
óta élen jár 
az  utaské-
nyelmi fej-

lesztésekben. A  járműpark 
folyamatos korszerűsítése 
mellett elsőként itt vezették be 
az országban az érintőképer-
nyős jegyvásárlást a buszok, 
trolik és villamosok fedélzetén. 
Szintén elsőként a városban 
volt elérhető minden járművön 
az ingyenes WiFi-szolgáltatás, 
valamint a jegyek és bérletek 
két applikáción keresztül is 
megvásárolhatók.

És most itt a  legújabb 
utaskényelmi fejlesztés! Nép-
szerű a  szegediek körében 

a menetrend.app, amelynek 
mintegy 30 ezer felhasználója 
van a városban, ám eddig ez 
csak Androidon volt elérhető. 
A valós idejű utastájékoztatás 
és utazástervezés bővítésé-
nek újabb fontos pillére a me-
netrend.app iOS-ra történő ki-
terjesztése. Az applikáció így 
már az összes népszerű ope-
rációs rendszerre telepíthető, 
elérve az okostelefon-haszná-
lók jelentős részét. Az új fej-
lesztés Szeged és Debrecen 
városának közös finanszíro-
zásában valósult meg. Az in-
nováció a két településen túl 
az egész ország utazóközön-
ségének értéket nyújt.

Az ingyenesen letölthető 
alkalmazás megbízható me-
netrendi adatokkal szolgál 
az utazóknak. Az applikáci-
óban GPS alapján érhetők 
el a  közeli megállók és in-
dulási időpontok, valamint 
figyelembe veszi a gyaloglási 
időket is az útvonaltervezés-
kor. A  napi utazáshoz le g-
gyakrabban használt megál-
lóhelyek és viszonylatok 
elmenthetők a  kedvencek 
közé, így a megnyitást köve-
tően minden releváns infor-
máció azonnal rendelkezés-
re áll. A menetrendi adatok 
természetesen továbbra is 
elérhetők a Greenformers Go 
és a Google Térkép alkalma-
zásokban, továbbá jegyeket 
és bérleteket lehet vásárolni 
a Mobiljegy és a MÁV alkal-
mazásokban is.

4,5 milliárd  
óvodafelújításra

A Vedres utcai az önkormányzat tizenharmadik felújított 
óvodája. Hat év alatt megújult az Építő, a Tabán, a Garam, 
a Gyertyámos, a Kemes, a Cső és a Jerney Utcai, a Tünde 
Téri, a Klebelsberg-telepi, valamint a Makkosházi, a Tarjáni 
és a Gedói Óvoda. Hamarosan átadják a korszerűsített Felső-
városi Óvodát is. A 14 óvoda felújítására összesen bruttó 4,5 
milliárd forintot fordított Szeged város önkormányzata; ebből 
4 milliárd volt uniós támogatás, 571 millió pedig saját forrás.

Mihálik Edvin, a körzet önkormányzati képviselője a Vedres utcai óvoda átadásán megkö-
szönte a most nyugdíjba vonuló Havlikné Rácz Andrea intézményvezető munkáját.

– Méltó környezetbe került 
végre a Lechner téri kápolna 
csodálatos épülete, és meg-
fiatalodott a tér egy része is. 
Bízom benne, hogy a térfel-
újítás hamarosan folytatód-
hat – mondta köszöntőjében 
Binszki József a Lechner téri 
fesztiválon. A várospolitikai 
alpolgármester, a körzet ön-
kormányzati képviselője arról 
is beszélt, hogy a Lechner tér 
felújításának első szakaszára 
az önkormányzat 85 millió fo-
rintot fordított saját forrásból. 

A térrekonstrukció kereté-
ben közel ezer négyzetméter 
zöldfelületet alakítottak ki, 
négyszáz cserjét és évelőt 
telepítettek, többek között 
jázmint, levendulát és mir-
tuszloncot. Az öntözéshez és 
a kutyafuttatóhoz vízvételi le-
hetőséget biztosítottak. Kiszé-

lesítették a járdákat és a sétá-
nyokat, így biztonságosabban 
lehet közlekedni, a templom 
elé lépcső épült, a  közvilá-
gítást pedig megtoldották 
három kandeláberrel. Kicse-
rélték a  padokat és a  sze-
métgyűjtőket, öt beteg fát 
kivágtak, helyettük díszalma-
fákat, vörös tölgyet, cédrust és 
ezüsthársat ültettek. A felújítá-
si munkákat a közbeszerzési 
eljárás nyertese, a  szegedi 
HPQ Plus Kft. végezte.

A tervek szerint a máso-
dik ütemben a tér másik felét 
teszik rendbe. Szaplonczay 
Miklós esperes, a  Szegedi 
Görögkatolikus Egyházköz-
ség lelkésze elmondta: a tér-
rekonstrukció előtt felújítot-
ták a templomot, kívül-belül 
újrafestették, megerősítették 
a tetőszerkezetet.

Binszki József alpolgármester, a körzet önkormányzati kép-
viselője köszöntötte a megjelenteket. Fotó: Kuklis István
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Szeged városképi jelentőségű ipartörténeti műemléke a Zielinski 
Szilárd tervei alapján 1904-ben épült Szent István téri víztorony, 
amely az ország első, még ma is üzemelő vasbeton szerkezetű víz-
tornya. Az Öreg Hölgy jövőre ünnepli 120. születésnapját. Nemrég 
nyílt napokon várták az érdeklődőket a víztoronyban.

Sz
eged szabad kirá-
lyi város 1903 áp-
rilisában pályáza-
tot hirdetett egy 

ezer köbméteres víztorony megépí-
tésére.

Zielinski, Korb és Freund

A Zielinski Szilárd-féle pályamű lett 
a nyertes. Zielinski mind a víztorony 
tartórendszerét, mind a tárolóme-
dencét vasbeton szerkezettel oldot-
ta meg, amellyel megelőzte korát, 
hiszen Magyarországon ekkor még 
nem létezett működő vasbeton víz-
torony. A víztorony és benne a víz-
tartály az ebben az időszakban ki-
épülő „állandó vízmű” meghatározó 
láncszemét képezte. A szecessziós 
homlokzati megjelenítés Korb Fló-
ris munkáját dicséri. A kivitelezési 

munkákat a Freund Henrik és fiai 
cég végezte. A  munka 1904 no-
vemberére–decemberére készült 
el. A pályázat elnyerésétől a vízto-
rony elkészültéig mindössze más-
fél év telt el. Ez önmagában is óriási 
teljesítmény, különösen, ha végig-
gondoljuk a kivitelezés akkori lehe-
tőségeit, körülményeit: a beton- és 
vasbeton technológia kezdeti stádi-
umban volt, nem létezett még csú-
szózsaluzás, betonkeverő, nem volt 
toronydaru, nem volt tartószerkezeti 
előregyártás, csupán teljes beállvá-
nyozás és kézi erő.

46 méteres torony

Tartószerkezeti szempontból a víz-
torony két fő részből áll. Az egyik 
rész az ezer köbméteres meden-
ce, mely az alsó vasbeton lemezé-

vel a  toronyszerkezet gerendáza-
tára fekszik fel, de ettől eltekintve 
a víznyomásból származó igénybe-
vételeket a toronyszerkezettől füg-
getlenül viseli el. A másik tartószer-
kezeti rész a torony oszlopokból és 
gerendákból összeépített tartórend-
szere, mely mint forgásszimmetri-
kus térbeli rúdszerkezet működik. 
Ez utóbbi összetettségére jellemző, 
hogy a tartórendszer mintegy 540 
rudat és 240 csomópontot tartal-
maz. A  torony teljes magasságá-
ban vasbeton lépcső vezet végig. 
A medence alatti szintig a lépcső-
ket a belső és a közbenső pillérek 
közötti alapterületen alakították ki, 
ettől felfelé belső csigalépcső vezet 
a négy belső pillér között a legfelső 
kilátószintig. A megoldás érdekes-
sége, hogy a centrális elhelyezésű 
csigalépcső függőleges értelemben 
áthatol a medencén. A torony ma-
gassága a terepszinttől a legfelső 
kilátószintig 46 méter. Efölé nyúlik 
még mintegy kilenc méterrel a vas-
beton szerkezetű zászlótartó rúd. 
A  víztorony általános jellemzője, 
hogy gyakorlatilag minden szerkeze-
ti része vasbetonból készült: az ala-
pozás, a tartórendszer, a tárolóme-
dence, a csigalépcső, a zászlótartó, 
sőt még a bejárati ajtó is, a kilincset 
leszámítva. A Szent István téri vízto-
rony a legelső vasbeton víztornyok 
egyike, olyan sikeres alkotás, hogy 
a későbbi víztoronyépítésben még 
évtizedekig szolgált mintaként. Ma 
a Szent István téri a legidősebb, mű-
ködő vasbeton víztorony Magyaror-
szágon.

Szökőkutak  
és katonazene az átadón 

A szerződés szerinti befejezési ha-
táridő 1904. szeptember 15-e volt, 
de a munka csak két-három hónap 
csúszással készült el. A használat-
bavételi engedélyt csak Zielinsz-
ki Szilárd személyes felelősségére 
adták ki, és természetesen ragasz-
kodtak a víztorony kipróbálásához. 
A Szegedi Napló 1904. november 
22-én arról írt, picit tréfásan, hogy 
„a víztorony még csak most készült 
el, de máris élénk vitát keltett azon 
kérdés, hogy merre fog esni, ha ked-
ve lesz eldőlni”. A medence első 
feltöltése november 26-án történt. 
A sikeres feltöltés tényét pár nappal 
később közölték.

Lázár György polgármester a víz-
mű ünnepélyes megnyitására a hi-
vatalokhoz és a katonasághoz a kö-
vetkező meghívót küldte: „A vízmű 
ünnepélyes megnyitása szerdán, 
azaz folyó hó 30-án fog megtörtén-

ni, ezt a városi lakosságnak oly mó-
don hozzuk tudomására, hogy este 
6–7 óráig kivilágítás mellett a Szé-
chenyi téren az utcai vízcsapok szö-
kőkutakká lesznek rögtönözve.”

Minden a  legkitűnőbben sike-
rült. A  közönség teljesen ellepte 
a Klauzál és a Széchenyi teret, és 
a  katonazenét hallgatva egy óra 
hosszáig gyönyörködött a szokatlan 
látványban. A vízsugarak a platánok 
tetején is túlszöktek, s a járdák mel-
lett a csatornákban patakként folyt 
a víz. A város ünnepelt, de elsősor-
ban a vizet, s csak másodsorban 
az állandó vízművet és a víztornyot.

A munka végleges befejezését 
az 1905. március 23-i testületi ülés 
jelentette, amikor is az állandó víz-
műre megadták a használhatósági 
engedélyt, és az átvételi jegyzőköny-
vet lezárták.

Teljes körű  
felújítás 2006-ban

A Szent István téri víztorony 
az 1904. november 30-i átadása 
óta üzemel. Az eltelt több mint száz 
év azonban nem múlt el nyomtala-
nul, az 1900-as évek végére a tartá-
lyon és a víztorony tartószerkezetén 
súlyos meghibásodások keletkez-
tek, így elkerülhetetlenné vált a víz-
torony rekonstrukciója. A teljes körű 
felújítás 2005 augusztusától 2006 
májusának végéig tartott. Az újjá-
született víztoronyban a  mérnöki 
alkotás szépségein túl a szikvíz ké-
szítésével, a fizika történetével kap-
csolatos állandó és egyéb, időszaki 
kiállítások is megtekinthetők, a kilá-
tószintről pedig Szeged panorámá-
jában gyönyörködhetünk.

(Forrás: Szegedi Vízmű Zrt., il-
letve Ágoston István: Szeged város 
vízellátásának és csatornázásának 
krónikája)

Szabó C. Szilárd

Jövőre lesz 120 éves az Öreg Hölgy,
amely az ország első, még ma is üzemelő

vasbeton szerkezetű víztornya

Épül a víztorony a Szent István téren.

A torony egykor és ma. 

Látogatók a víztoronyban.A víztorony a századelőn készült képeslapon. 
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A tiszai horgászat a hobbija az Év zenészének, 
Horváth Gyula klarinétművésznek

A Szegedi Szimfonikus Zenekar tagjai 2006 után másodszor vá-
lasztották titkos szavazással Horváth Gyula klarinétművészt az Év 
zenészévé. A kitüntetett úgy gondolja, ebben a Hegedűs a ház-
tetőn és a Skót szimfónia nevezetes klarinétszólói is szerepet 
játszhattak. A Szegeden megrendezett nemzetközi karmester-
versenyen is játszott; azt mondja, már két perc után lehet látni, 
melyik dirigens mennyire tehetséges. 

– A muzsikusok többsége pá-
lyafutása során egyszer sem nyeri 
el az Év zenésze kitüntető címet, 
önnek pedig 2006 után idén már 
másodszor ítélték oda a kollégái. 
Mit gondol, minek köszönheti ezt?
– Teljesen váratlanul ért, nem szá-
mítottam rá. Óriási dolognak tar-
tom ezt a megtisztelő címet, hiszen 
olyan zenészkollégák döntenek 
szakmai alapon, akikkel együtt har-
colunk a lövészárok első sorában. 
Amikor visszatekintettem az évadra, 
hogy átgondoljam, minek köszön-
hettem a szavazatokat, arra jutot-

tam, hogy valószínűleg jól összejöt-
tek az elmúlt szezon feladatai.

Nagy sikerrel játszottuk a Hege-
dűs a háztetőnt, amelynek az es-
küvői jelenetében van egy hatal-
mas klezmer klarinétszóló, amit 
mindig örömmel fogadtak a kollé-
gák is a zenekari árokban. Az évad 
végén is volt Pál Tamás vezényle-
tével egy nagyszerű koncertünk, 
Mendelssohn Skót szimfóniáját 
is játszottuk, amiben ugyancsak 
szép klarinétszólók vannak. Azok-
ban is meg lehetett mutatni, mit 
tud az ember.

– Miért jó játszani a Hegedűs 
a háztetőnt?
– Fantasztikus érzés, hogy előadás-
ról előadásra állva tapsol a közön-
ség. Régen volt már ekkora sikerünk. 
Olyan szerencsém volt, hogy nekem 
még megadatott, hogy abban a régi 
produkcióban is részt vegyek, amit 
még Gregor József főszereplésével 
játszottunk. Bár nagy szériákat tel-
jesítünk most is belőle, a zenekar 
mégis nagyon szereti, mert sok olyan 
dal van benne, ami megérinti az em-
ber szívét, bármennyiszer hallja is.

– A  zenekari művészeknél 
a legfontosabb kérdések közé tar-
tozik a megfelelő hangszer meg-
találása. A  klarinétok között is 
vannak olyan mesterhangszerek, 
amelyek olyan elérhetetlenek, 
mint egy Stradivari-hegedű?
– Nálunk is fontos, hogy jó hang-
szere legyen az embernek. Szeren-
csére a fúvós hangszerek többsége 
nem annyira drága, mint egy vonós 
mesterhangszer. Mi is mesterhang-
szereken játszunk, a vezető klarinét-
gyártó cégek topmodelljeit vehetjük 
a kezünkbe. Minél újabb egy klari-
nét, annál klasszabb rajta játszani, 
annál szebben szól. Ennek ellenére 
itt is milliós tételekről beszélünk, de 
mégsem azonos kategória egy régi 
Stradivari-hegedűvel, ami akár száz-
milliókba is kerülhet.

– A szimfonikus zenekar tag-
jainak többsége előbb-utóbb be-
kapcsolódik a zeneoktatásba is. 
Ön tanít már?
– Számomra még viszonylag új do-
log az oktatás, még csak ötödik éve 
tanítok a Karolina zeneiskolájában. 
Nagyon szeretem, mert jól kijövünk 
a gyerkőcökkel. Az alsósok furulyá-
val kezdenek, csak később kapnak 
klarinétot a kezükbe, amikor már el-
bírják. Ebben az évben főként fel-
sős és gimnazista növendékeim 
vannak, akik már a kamarazené-
lést is élvezik.

– Hogyan szokta ajánlani 
a klarinétot, miért érdemes ezen 
a hangszeren tanulni?
– A Karolinában már bevált a hang-
szerismertető előadás, ahol a leg-
kisebbeknek bemutatjuk a hang-
szereket. Gyerekdalokat, ismert 
dallamokat választok. Tenorszaxofo-
nozni is szoktam, azzal pedig a Ró-
zsaszín Párduc elmaradhatatlan, 
arra azonnal rácsapnak. Többnyire 
az alapján választanak, hogy melyik 
hangszer hangját találják szimpati-
kusnak. Persze a tanár személyisé-
ge is meghatározó lehet.

– Önnek is nagyszerű tanárai 
voltak, mit ad tovább mindabból, 
amit Török Jánostól és Maczák 
Jánostól tanult?
– Ezek zsigeri dolgok, nem is tud-
nám pontosan szavakba önteni. Né-
ha azt veszem észre az óráimon, 
hogy ugyanúgy reagálok, úgy visel-
kedem, ahogy a mestereim is tették 
annak idején.

– Milyen formációkban muzsi-
kál még a szimfonikusok mellett?
– A zenekar tagjaiból alakult a Far-
kas Ferenc Fúvósötös, azzal szok-
tam fellépni. Sajnos elég ritkán 
adódik erre lehetőségünk. Sze-
relemzenélésnek mondanám azt, 
amit a Kiszin Miklós barátom ál-
tal vezetett szegedi Deák Big Band-
dal csinálunk. A 20-as, 30-as évek 
nagyzenekari jazz felállása a minta.

– Mire készül ebben az évad-
ban?
– Az a biztos, ami már megtörtént, 
ezért az egész évadra előre nem 
tervezgetek. A Covid-járvány telje-
sen felborította az életünket az el-
múlt évadokban, így megszoktuk, 
hogy nem érdemes hosszú időre 
előre gondolkodni, mert minden 
gyorsan változhat. Sok beugrásra, 
nagy improvizálásokra volt szükség.

– A gyermekei folytatják a ze-
nész tradíciót?
– 12 éves fiam, Mátyás furulyázni 
tanult, most veszem majd a szár-
nyaim alá, és komolyabb hangszer-
re, klarinétra vagy szaxofonra vált. 
14 éves nagylányomban, Annában 
is megvan a zenei véna, de csodála-

tosan rajzol, ezért a feleségemmel, 
aki zongoratanár a  SZTE Juhász 
Gyula Gyakorló Általános Iskolában, 
nem erőltettük nála a hangszerta-
nulást. Mindenféle pályázaton díjak 
tömkelegét zsebelte már be az al-
kotásaival.

– Hogy áll manapság az ext-
rém sportokkal? A Krk szigetnél 
egyszer 36 mélyre merült, és egy 
időben az airsoft is érdekelte.
– Sajnos az  adriai merülés csu-
pán egyszeri alkalom volt, azóta 
sem adódott hasonlóra lehetősé-
gem, bár a búvárvizsgát letettem. 
A gyerekek születése után lassan 
az airsoft is kikopott az életemből, 
és nyugodtabb tevékenységekre vál-
tottam. Már jó pár éve a tiszai hor-
gászat a hobbim, vettem egy csó-
nakot is, így remélhetőleg egyre 
gyakrabban csónakból tudok majd 
horgászni a Tiszán. Néha a hely-
zet úgy hozhatja, hogy az is extrém 
sportba fordul.

– Láttam néhány élő közvetí-
tést a YouTube-on a Fricsay Ferenc 
Nemzetközi Karmesterversenyről, 
amelyre az ötszáz jelentkezőből 
száz dirigenst hívtak meg Szeged-
re. Egy-egy versenyző 15 percre 
állhat a zenekar elé. Meg tudják 
ítélni ennyi idő alatt is, hogy ki 
mennyire felkészült és tehetséges?
– Azt hiszem, hogy a többi zenekari 
tag nevében is mondhatom: tizen-
öt perc alatt szinte minden kiderül 
egy-egy versenyző kvalitásairól. Már 
az első két percben abból sok min-
den kiderül, hogy hogyan áll a pulpi-
tusra, hogyan mutatkozik be, milyen 
az első beintése, milyenek az első 
gesztusai, mozdulatai. Rögtön lejön, 
hogy hol tart a dirigensi mesterség 
elsajátításában. Vannak nagyon 
ügyes versenyzők, akik nemcsak 
a karmesteri KRESZ-t tanulták meg, 
azaz hogy hogyan kell ütni a három-
negyedet vagy a négynegyedet, ha-
nem a zenei formálásokra is odafi-
gyelnek, jókat kérnek.

Hollósi Zsolt

A teljes interjú  
a szeged.hu-n olvasható.

Szaxofonnal a kézben.

A szimfonikus zenekar tagjaiból alakult Farkas Ferenc Fúvósötös.

Horváth Gyula családjával.
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Szegeden divat 
az olvasás!
Egy személy – egy könyv

A Somogyi-könyvtár könyvajánló sorozatában Veszprémi Szilvesz-
ter költő, közösségszervező, blogger Kazuo Ishiguro Ne engedj 
el… című regényét ajánlja.

K
azuo Ishiguro könyve vé-
letlenül került a  kezem-
be. Tizenhét voltam, meg-
néztem, mit hoznak vissza 

emberek a könyvtárba, mert még 
nem volt kialakult ízlésem és figyel-
mem, akkor még úgy választottam 
olvasmányokat, hogy kerülgettem 
a könyvtár polcait, kerestem a  jó 
címeket, meggyőző fülszövegeket. 
Valami biztonságot ígérő volt a borí-
tóban és valami olyan intim, szemé-
lyes figyelem a címben, a fülszöveg-

ben és az első mondatokban, ami 
egyértelművé tette, hogy dolgunk 
van egymással. Akkor már sok isko-
laregényt olvastam, és ez is annak 
ígérkezett: kamaszok egy szigorú 
rend szerint vezetett, világtól elzárt 
intézetben, Hailshamben, ahol egy-
más mellett és egymástól tanulnak 
nem menekülni az élet elől. Mindaz 
benne van, amire az akkori kamasz 
olvasó énemnek szüksége volt, elő-
ször ettől lett fontos a könyv.

Kathy visszaemlékezéseit kö-
vetjük, két bölcsészdiplomával 
később tudom, hogy az önéletírói 
gyakorlatok tömkelegével játszva. 
A  számára rendelt élet fiatal fel-
nőttként, hónapokon belül véget 
ér, és ebből a pozícióból emléke-
zik vissza. Folyamatosan reflektál 
arra, hogy tudja, milyen apró moz-
zanatoknak lesz jelentősége a tör-
ténetben, tematikus csomópontok 
vezetik a történetet: gyerekkori tár-
gyakról, barátságokról, nevelőnők-
ről vall, és az érzelmek leírásakor 
egyszerre láttatja a kamasz hősnőt 

és a rezignált elbeszélő hangot, aki 
már megértőbb és megbocsájtóbb 
az akkori játszmákkal.

Ruth, Tommy és Kathy ba-
rátsága elválaszthatatlannak és 
életre szólónak tűnik. Olyannak, 
amibe az elbeszélő a magányos, 
egész Angliát átszelő kocsiutakon 
is visszagondolhat. A  három fia-
tal barátságát a közös nevelődés 
és a közös sors biztos tudata köti 
össze: mindhárman szervdonorok 
lesznek majd. Ahogy mindenkit 

a  regény terében, őket is ponto-
san azért hozták létre, hogy dono-
rokként végezzék be az életüket, 
Ishiguro történetében mégsem ez 
a dráma, ez egy adottság, az életük 
és a lehetőségeik kerete.

Júniusban közösen olvastuk 
újra a  regényt, amikor a Megálló 
Közösségi Házban A  jövő olvasó-
körének soron következő könyve 
volt. Ezekkel a jó érzésekkel vettem 
a kezembe a könyvet, vártam, hogy 
ismét az a biztonság fogad, amibe 
kamaszként kerültem, de most új 
színek nyíltak a korábbiak mellé. 
Közösségszervezőként dolgozom 
a civil szférában, és bár önkéntes-
ként már kamaszkoromban is része 
lehettem ennek a világnak, most 
már egyre világosabbak számomra 
az efféle munkát meghatározó me-
chanizmusok, és most meg tudtam 
érteni Hailshamet is.

Kazuo Ishiguro Ne engedj el… cí-
mű regénye a Somogyi-könyvtárból 
kölcsönözhető.

Tarján Zsófia: Szeged 
a második otthonom

Tarján Zsófia, a Honeybeast énekese Szegeden lépett fel életében 
először, igaz, akkor még egy másik zenekarban. Vallja, Szeged 
a második otthona, a zenekara a második családja. A Szegedi 
Ifjúsági Napokon adott interjút a szeged.hu-nak.

– Milyen Szegeden fellépni, 
mennyire érzi magát szegedinek?
– Teljesen szegedinek érzem ma-
gam. A második otthonom Szeged, 
a  Honeybeast a  második csalá-
dom. Szegeden volt az első feszti-
válfellépésem, akkor még a Balkan 
Fanatic színeiben, de ugyanígy itt, 
a SZIN-en. Több szempontból is fon-
tos nekem Szeged, és nemcsak ne-
kem, hanem anyámnak is. Például 
a Szegedi Szabadtéri miatt. Tényleg 
elmondhatom, hogy hazajövök ide. 

Mindenféle félelmemmel és hülye-
ségemmel együtt a srácok olyanok, 
mintha a testvéreim lennének.

– A születésnapján megosztot-
ta a közösségi oldalán: „Apaként 
szerettem Póka Egont, ma lenne 
70.” Mit jelentett ő az ön számára?
– Póka Egon a Kőbányai Zenei Stú-
dió igazgatója és alapítója volt. Én is 
a Kőbányai Zenei Stúdióba jártam, 

meg Kővágó Zsolti is, a Honeybeast 
billentyűse. Nagyon sokat kaptam tő-
le. Rengeteg tanítást, jó tanácsot és 
támogatást. Sokat nevettünk. Volt 
úgy, hogy vokalistaként is zenélhet-
tem vele. Egyszer Deák Bill Gyula 
koncertjén vokálozhattunk, az egy 
életre szóló élmény marad. Volt 
olyan is, hogy egy saját magam által 
összetákolt dalkezdeményt vittem be 
a Kőbányai-suliba, és az iskolai ze-
nekarral raktuk össze a próbaterem-
ben, amire Egon basszusgitározott. 
Nekem Egon mindig is egy apafigura 
marad. Az édesapámmal egyébként 
gyerekkori barátok voltak.

– Mit szól ahhoz, hogy a Legna-
gyobb hős című számukat sokan 
esküvői meghívóra is írják, esküvői 
dalnak használják, miközben egy 
szakítást dolgoz fel?
– Ez nagyon érdekes. Gyakorlatilag 
ellenkezően sült el a dolog, aminek 
amúgy tökre örülünk, mert egy na-
gyon szimbolikus dal vált a Legna-
gyobb hősből a közönség jóvoltából. 
Nem Coelho-idézet került a meghí-
vókra, hanem Honeybeast. Ezért na-
gyon hálásak vagyunk. Nem is na-
gyon fogtuk fel eleinte, hogy ekkora 
sikere lett valaminek. Legalábbis én 
nem fogtam fel. Amikor ott benne 
vagy, még nem látod a fától az er-
dőt. Így visszatekintve a „hőskorra”, 
nagyon jó kis időszak volt.

– Érettségi tétel is lett ez a dal. 
Mennyire fontos az, hogy egy dal-
szöveg így is eljusson a fiatalok-
hoz?
– Mindig is fontos szempont volt 
a Honeybeastben, hogy olyan dal-
szövegeket írjunk, illetve Bencsik-Ko-
vács Zoltán írja a  dalszövegeket, 

amiket a fiatalok és az idősebbek is 
szerethetnek. Próbálunk olyat alkot-
ni zeneileg és szövegileg is, amely 
egy nagyon magas spektrumon öle-
li fel a korosztályokat. Családok is 
járnak a koncertjeinkre, mindenki 
megtalálja magának a dalokban azt, 
amit szeret. Ez szerintünk sikerült, 
ezért ennek nagyon örülünk.

– Nagyon sok olyan daluk van, 
amit második-harmadik hallgatás-
ra lehet igazán megérteni, átérezni, 
vagy rátalálni a többlet-mondaniva-
lóra. Erre jó példa a Legnagyobb hős 
mellett a Maradok vagy az Egyedül 
is. Ezeken a dalszövegeken mennyit 
dolgoztak?
– Ez nagyon változó. Van, amikor 
a Zoli hónapokig agyal egy bizonyos 
dalszövegen, de volt olyan, hogy ne-
gyedóra alatt ugrott ki egy majdnem 
teljes, kilencvenszázalékos dalver-
zió a fejéből. Például pont a Mara-
dok, aminek viszonylag sok szöve-
ge van, született meg háromnegyed 
óra alatt Zoli tollából. Igyekszünk 
minden szempontból tudatosak len-
ni. Inkább a megfontolva haladást 
részesítjük előnyben. Hosszú távon 
gondolkodunk.

– Végül: ismeri, látta már ezt 
a  fotót, ami talán az egyik első 
olyan kép önről és édesanyjáról, 
Hernádi Juditról, amit tízezrek lát-
hattak már?
– Igen, ismerem a  fotót. Anyu és 
én vagyunk rajta. Nyilván arra nem 
emlékszem, hogy mikor készült, de 
anyám gyönyörű rajta. Most is gyö-
nyörű. Én meg éppen a dackorsza-
komat éltem, és ez továbbra is így 
van, úgyhogy minden szép és min-
den jó. Anyámmal nagyon jó a viszo-
nyunk. Más volt felnőni, mint egy 
normális családban, viszont én ezt 
tapasztaltam meg. Nagyon sok min-
denért lehetek hálás neki.

Ancsin Zsuzsanna

Hernádi Judit lányával, Tarján Zsó-
fiával 1986-ban. Fotó: Fortepan/
Lukács Zsolt

Színpadon a Honeybeasttel. Fotó: markarostaphoto
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Tisztelt Olvasóink!

Szerkesztőségünk fenntartja a  jogot arra, hogy 
az észrevételeket, olvasói leveleket rövidítve, szerkesztett 
formában adja közre.

Uradalommá alakított ország

K
irakatban lopunk, 
csalunk, hazudunk, 
kompromittálva egy 
nemzetet, Magyar-

ország polgárait. Valami ilyes-
miről beszélt Pesty László 
Fidesz-közeli filmes Tusványos 
üdítő pillanataiban, megcsil-
logtatva igazságbeszédét.

A leginkább lelombozó 
meg az volt, hogy a minisz-
terelnök a jelek szerint letett 
arról, hogy a belső erőforrá-
sainkra alapozva lendüljünk 
túl az inflációs megélhetési 
válságon, pontosabban ad-
junk új lendületet országunk 
megrekedt felzárkózásának. 
Egy kis statisztikai trükkö-
zéssel annak illúzióját keltik, 
hogy a kormány az elmúlt 13 
évben „remek teljesítményt” 
produkált. Csupán a járvány 
és a háború meteoritjai okoz-
zák a nehézségeket, amin egy 
év múlva már túl is lehetünk. 
De hogy hogyan, arról lényeg-
ében semmit sem mondott.

Ötletként vagy koncep-
cióként, ami bennem hirte-
lenjében megvillant, az nem 
kevesebb, mint a külföldi be-
fektetések hazai felpörgetése, 

a  külső források bevonása. 
Mintha itthon semmiféle kitö-
rési lehetőség nem volna Or-
bán Viktor miniszterelnöknek. 
Legfeljebb az állam finanszíro-
zásában számíthat a pénzüket 
bankbetétből (már akinek 
van) állampapírba helyező 
magyarok segítségé-
re. Ennek bizony 
kemény korlá-
tai vannak: 
a  magya-
rok reálke-
resete (az 
egy életet 
ledolgozó 
nyugdíjaso-
kat most hagy-
juk!) hónapok óta 
csökken, a fogyasz-
tás erőteljes visszaesésével.

A munkalapúnak csúfolt 
modellünk felélte tartaléka-
inkat. De mint ez is, a  baj 
az alapoknál kezdődik. Kor-
mányfőnk ugyan elmondta, 
hogy sikerült valamelyest 
növelni a bruttó termelékeny-
ségi rátát, ám azzal már nem 
számolt, hogy esély sincs 
a népességcsökkenés megál-
lítására (jócskán visszaesett 

a házasságok és szinte termé-
szetesen a születések száma). 
Pedig már nemegyszer kide-
rült, hogy az állami ösztönző 
intézkedéseknél a civilizációs 
trend mindig erősebb, ha több 
döntés szolgálja a szavazat-
szerzést, mint a gyermekek 

megszületését.
Mára már nem 
csupán kvalifi-

kált, hanem 
betanított 
m u n k a -
erővel sem 
képes ki-

szolgálni 
a  külföldi 

beruházásokat 
az ország.
Ezért hajtott 

végre migrációpárti fordula-
tot a Fidesz, zöld jelzést adva 
a vendégmunkások tömeges 
betelepítésének. A beragadt 
uniós pénzek miatt (amiért 

kizárólag az  Orbán-rezsim 
a felelős!) az állam kénytelen 
visszafogni a beruházásokat, 
amit a magángazdaság nem 
tud (a NER nem akar) pótolni.

Az állam mindamellett ak-
tívan részt vesz a közoktatás 
leépítésében, a felsőoktatást 
ingyen magánkézbe adja, 
az egészségügyet forráshiá-
nyos állapotban tartja (jobban 
tán nem is lehetne letarolni), 
a szociális ellátásból kivonul 
(fene nagy család- és ember-
barát?), a családtámogatáso-
kat is jócskán megnyirbálta.

A kormányunknak ínséges 
időkben is megéri milliárdokat 
befektetni a propagandába (a 
Fidesz létének biztosítéka volt 
eddig). Az ország uradalommá 
alakítása, a nemzet vagyoná-
nak „kiszervezése”, magán-
tőkealapokba rejtése közben 
folyamatosan zajlik.

Kutnyik Pál

Ö
tven éve végzett 
a  szegedi Rózsa 
Ferenc Gimnázi-
um és Szakközép-

iskola erősáramú villanysze-
relő fiúosztálya, akik magukat 
ma is nemes egyszerűséggel 
csak „rózsás villanyászoknak” 
hívják. Szeptember 8-án egy-
kori tanulmányaik helyszínén, 
a Csonka János-technikum-
ban találkoztak a régi diáktár-
sak, és egykori tanáraik társa-
ságában felidézték az 1969 
és 1973 közötti képzés em-
lékezetes mozzanatait. Ter-

mészetesen megemlékeztek 
az  elhunyt osztálytársaik-
ról és tanáraikról 
is. A találkozó va-
csorával ért vé-
get. Az iskola 
udvarán ké-
szült fotón: 
Takács Imre, 
Varga Zoltán, 
Gábor Mihály, 
Sáfárik György, 
Kártyás László, Rácz 
Gyula, Szűcs Péter, Frank Bé-
la, Horváth Antal, Gyuris Gá-
bor, Molnár János, Mihalik 

Tibor, Kiri László, Molnár Pál, 
Joó György, Komócsin István, 

Keresztényi Lász-
ló, Juhász Gábor, 

Franz Balla és 
Tanács Imre 
látható. Elöl 
az  egykori 
tanárok ül-

nek: Németh 
Tibor, Magyari 

Zsolt, Mucsi Mi-
hályné és Harsányi 

Tibor. Megállapodtak abban, 
hogy a jövőben sűrűbben ke-
resik egymás társaságát.

50 éves  
„erősáramú” találkozó

Sorozat(os) reflex

S
zerettem és szere-
tem ma is a „The 
Office” című ame-
rikai sitcom- (szi-

tuációs komédia) sorozatot. 
Tartozom ezzel a vallomás-
sal, még akkor is, ha ezt ol-
vasván egyesek elhúzzák 
a  szájukat vagy minimum 
az ajkaikat biggyesztik. Lé-
vén a  szerencse fia, nem-
rég találtam egy könyvet 
a Somogyi-könyvtárban (An-
dy Greene: The Office. Amit 
nem tudsz a 2000-es évek 

legfontosabb sorozatáról). 
Amint a  címében is ígéri, 
beszámol ától cettig erről 
a kilenc évadot megélt so-
rozatról. Ennek a könyvnek 
az olvasásával telnek nap-
jaim mostanság, és per-
sze magát a  sorozatot is 
újranézem.

Egy bizonyos boltban vol-
tam a minap, és miközben 
a  szilvák közt turkáltam, 
megszólalt mellettem egy 
női hang: „Hogy ez milyen ke-
mény!” Még jó, hogy időben 

észbe kaptam, és nem vág-
tam rá kapásból azt az ob-
ligát mondatot, amit a fenn 
említett sorozatban egy ilyen 
szituációban szinte reflexsze-
rűen mondanak, vagyis hogy: 
„Szólt a jó nő!” Elnézést, de 
nem kérek elnézést, mert 
mindössze az  történt, hogy 
egy fiatal anyuka, miközben 
a kislányával a barackok kö-
zül válogatott, talált egy éret-
lent, én meg asszociáltam 
magamban egy jót.

Méhes János

Elszállt a nyár

N
em lennék meg-
lepve, sőt örülnék, 
ha valamely csoda 
folytán kiderülne, 

hogy eleim nem a vadregé-
nyes ázsiai pusztákról, ha-
nem egy napsütötte medi-
terrán országból keveredtek 
– talán nem is önként és da-
lolva – a mai Magyarország 
területére. Fittyet se hányok 
rá, hogyha a manapság dúló-
fúló magyarkodás közepette 
bárki is megorrol rám ezért.

Véletlen-e vajon, hogy 
a napfény városában, Szege-

den születtem, bár színész-
nőt nem szerettem (érti, aki 
érti)? Aligha. Véletlen-e, hogy 
nem szeretem a tél úgymond 
örömeit, de még azt sem, 
aki szereti? Véletlen-e, hogy 
a nyár a kedvenc évszakom? 
Bizony mondom, nem! Most, 
az idei és az elkövetkezendő 
kánikulától ájuldozók bizo-
nyára rosszallóan csóválják 
a fejüket ezt olvasván. Ájm 
szorri! Számomra nincs na-
gyobb élvezet, a női tenisz-
mérkőzések nézésén túl, 
mint elterülni a tűző napon, 

és érezni, ahogy a D-vitamin-
dús napsugarak behatolnak 
a bőrömön keresztül egészen 
a csontjaimig. Szinte hallom 
a csontvelőim ujjongását!

Tudom, merthogy ide szü-
lettem, ha tetszik, ha nem, 
hogy a nyár után jön a nedves, 
a lehulló falevelektől nyálkás 
ősz, majd a „fideszordító” (Co-
pyright!) tél. De én optimista 
vagyok! Úgy vagyok ezzel, 
mint a parányi ökörszem té-
len, aki kuporog az ágon, ám 
vidáman csipogja: „Süt még 
nap a nyáron!” M. J.

Bizonytalanság

A 
KSH által júliusban 
mért 17,6 százalé-
kos éves inflációs 
adattal még min-

dig toronymagasan vezetjük 
az uniós pénzromlási listát. 
A  kormányzati Árfigyelő al-
kalmazásától ugyanakkor, 
ha nem is csodát, de azt vár-
ta a kormányzat, hogy általa 
egy hónap alatt 2-3 száza-
lékkal csökkennek az élelmi-
szerárak. A KSH számítása 
szerint ebből csak 0,9 szá-
zalék sikeredett. Az Árfigyelő 
és a statisztikai hivatal adat-
gyűjtése nem azonos mód-
szertant követ – azt volna jó 
tudni, melyik a valóság –, így 
jó eséllyel mindkettő korrek-
ciót igényelne.

A 17,6 százalékos éves 
infláció feletti örömködés-
re azért nincs okunk, mert 
időközben a világinfláció is 
2 százalékkal mérséklődött, 
az  euróövezeté 5,3 száza-
léknál jár, az uniós átlag alig 
haladja meg a 6 százalékot. 
Nincs kétség afelől, hogy 
legkorábban októberben Ma-
gyarország is a 10 százalék 
alatti fogyasztói árindexről 

beszélhet, de intő jel, hogy 
a világ számottevő országai-
hoz képest a különbség nem 
csökken. A Magyar Nemzeti 
Bank mindezek ismeretében 
aligha fog majd bele látvá-
nyos alapkamat-csökken-
tésbe. Már azért sem, mert 
az elmúlt két hónapban a fo-
rint tartósan gyengülő pályá-
ra lépett az euróval szemben.

A jogszabályok szerint min-
den esztendőben a nyolcadik 
hónapban dől el, hogy mekko-
ra lesz – lesz-e egyáltalán – a 
novemberi, éves nyugdíjkor-
rekció mértéke. Ha az index 
meghaladja majd a januártól 
kifizetett 15 százalékot, ak-
kor a különbözetet az év ele-
jéig visszamenőleg kifizetik 
az érintetteknek. Nem vélet-
len, hogy az időskorúak tekin-
télyes része mégis úgy érzi, 
hogy nyugdíjából továbbra is 
egyre kevesebbre telik.

Úgy gondolom, a kormány 
és a KSH addig csűri-csavarja 
a dolgokat, hogy utólag nem 
lesz pótlólagos nyugdíjszá-
mítás. Nem ez volna az első 
eset.

K. P.

Meg-
állapodtak 

abban, hogy 
a jövőben sűrűb-

ben keresik  
egymás társa-

ságát.

Egy kis 
statisztikai 

trükközéssel annak 
illúzióját keltik, hogy 

kormány az elmúlt 
13 évben „remek 

teljesítményt” 
produkált.
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Sportmix

BL-RAJT VERESÉGGEL. 
Az OTP Bank-Pick Szeged há-
zigazdaként 31–29-re kika-
pott Máthé Dominik francia 
csapatától, a Paris Saint-Ger-
maintől a férfikézilabda Baj-
nokok Ligája csoportkörének 
első fordulójában. A hazaiak-
nál Mario Šoštarić kilenc, De-
an Bombač hat, Miguel Mar-
tins négy találattal, Mikler 
Roland öt, Emil Kheri Ims-
gard három védéssel zárt. 
A két csapat tizedik alkalom-
mal találkozott a nemzetközi 
porondon, egy döntetlen és 
három szegedi siker mellett 
hatodszor nyert a PSG. A sze-
gediek legközelebb szeptem-
ber 27-én, szerdán 18.45-
től a dán Aalborgot fogadják 
a PICK Arénában.
NAGY 18. LETT A  VB-N. 
Nagy Péter a 18. helyen vég-
zett összetettben a plusz 109 
kilogrammosok kategóriájá-
ban a súlyemelők szaúd-ará-
biai világbajnokságának záró-
napján. A szegediek 37 éves, 
háromszoros Európa-bajnoki 
bronzérmes, tokiói olimpiai 
hetedik ólomsúlyú versenyző-
je szakításban a 22. lett a 42 
indulót számláló rijádi me-
zőnyben, miután a 162 kilós 
kezdősúlyt követően a 168-on 
végrehajtott fogása sikeres 
volt. Lökésben a 205, majd 
a 213 kilóval is elbánt, a 219 
viszont már kifogott rajta, így 
ebben a fogásnemben a 15. 
pozícióban zárt, összetettben 
pedig 381 kilogrammal vég-
zett a 18. helyen. A szaúdi vb 
az egyik állomása volt a jövő 
nyári párizsi olimpiára kvalifi-
káló versenysorozatnak.
VÁGÓ SZABADKÁRA IGA-
ZOLT. Vágó Fanny válogatott 
labdarúgó a szerb élvonalban 
szereplő ZFK Spartak Subo-
tica csapatához igazolt. A 32 
éves, szegedi születésű Vá-
gó nemrég távozott a bajno-
ki címvédő Ferencvárostól, 
ahol játékos-edző volt. Együt-
tese nem jutott tovább a Baj-
nokok Ligája selejtezőjéből, 
a szabadkai csapat viszont 
igen, és a következő forduló-
ban a svéd FC Rosengarddal 
találkozik. A Spartak honlapja 
felidézi, hogy a magyar táma-
dó több mint 150 alkalommal 
szerepelt a válogatottban, és 
74 gólt szerzett, az FTC színei-
ben pedig 87 alkalommal volt 
eredményes az elmúlt három 
szezonban. Korábban futbal-
lozott többek között az oszt-
rák St. Pölten, a  kolozsvári 
FCU Olimpia, az izlandi Thrót-
tur, a német TSV Crailsheim 
és az MTK színeiben is.

Az anyagi nehézségek ellenére vállalta az indulást 
a  férfikosárlabda NB I. 2023–2024-es idényében 
az SZTE-Szedeák.

A 
bajnoki rajt előtt 
Kardos Péter elnök 
a klub honlapjának 
elmondta, hogy 

2010-es feljutásuk óta a 14 
élvonalbeli csapat közül min-
dig is az egyik legalacsonyabb 
költségvetéssel rendelkeztek.

– A körülmények hozzá-
szoktattak bennünket a ne-
héz helyzetekhez, de erre 
rátett egy lapáttal a Natur-
tex visszalépése. Komolyan 
felvetődött az is, hogy bead-
juk-e a nevezésünket az első 
osztályba, és nem az lenne-e 
a  felelősségteljes magatar-
tás, ha visszalépnénk az él-
vonaltól. Fogalmazzunk úgy, 
hogy jelenleg lokalizáltuk 
a tüzet, de a tűz nem aludt 
el. Ezt az évet biztosan végig 
fogjuk csinálni, de ha nem tu-
dunk jelentősebb előrelépést 
elérni a finanszírozásunkban, 
akkor ez a kérdés jövőre már 
nem kérdésként fog felme-
rülni –  jelentette ki Kardos 
Péter, hozzátéve, mindent 
meg fognak tenni annak ér-
dekében, hogy 2024 nyarán 
is rendelkezzenek az indulás-
hoz szükséges forrásokkal.

A klubvezető közölte: 
anyagi lehetőségeikből adó-
dóan mindig keresik azokat 

a játékosokat, akik a koráb-
bi csapataikban nem kaptak 
elég lehetőséget, viszont ők 
úgy gondolják, hogy több van 
bennük. A nyáron több tehet-
séges kosarast igazoltak, így 
a csapat magyar állományá-
val elégedettek lehetnek. Ami 
a légiósokat illeti, úgy vélte, 
a költségvetési korlátok kö-
zött lavírozva kell azokat 
megtalálniuk, akik jól mű-
ködhetnek együtt, és a csa-
pat hasznára lehetnek. Erre 
a De’Quon Lake, Noah Locke, 
Ryan Woolridge trió képes le-
het a következő évadban.

Kardos bejelentette, hogy 
az  1955-ben Budapesten 
Európa-bajnok magyar válo-
gatott egyik szegedi tagjára 
emlékezve visszavonultatják 
Hódy László mezét.

– Szeretnénk méltó mó-
don megőrizni az emlékét, így 
a Szegedi Postásban viselt 
mezét örökre visszavonultat-
juk. Hódy László tiszteletére 
többé senki sem játszhat 
a  Szedeák felnőttcsapatá-
ban ötös számmal, a meze 
pedig felkerül az újszegedi 
sportcsarnok mennyezetére, 
mindenkinek példát mutatva 
és egyben emlékeztetve a ré-
gi dicsőségre – fűzte hozzá.

Anyagi nehézségek
az SZTE-Szedeáknál 
Visszavonultatják Hódy László mezét

Új edzőjével nyolc közé vágyik
az újonc Vidux-Szegedi RSE

Négyszáz résztvevő az idei  
Hanzók Örs-emlékversenyen

Huszárik Gábor és nyereménye. Fotó: MKKSZ

Immáron 32. alkalommal rendezték meg Szegeden 
az MVM-kupa – Hanzók Örs-emlékversenyt. A MVM 
Szegedi Vízisport Egyesület és a Vajda Attila Regioná-
lis Akadémia szervezésében összesen négyszáz fiatal 
kajakos és kenus ragadott lapátot a Maty-éren.

T
öbb mint három évti-
zede, hogy a nagyon 
fiatal és tehetsé-
ges Hanzók Örs egy 

szolnoki versenyről hazafelé 
tartva autóbalesetben éle-
tét vesztette. A tragédia után 
nem sokkal a sportoló egye-
sülete és családja létrehoz-
ta a Hanzók Örs Alapítványt, 
amelynek fő célja minden év-
ben az emlékverseny meg-
rendezése, illetve más tehet-
ségek támogatása – írja az 
eseményről a Magyar Kajak-
Kenu Szövetség honlapja.

A 2023-as MVM-kupa – 
Hanzók Örs-emlékversenyen 
több mint négyszázan vettek 
részt az előkészítőtől a serdülő 
korosztályig. Sík Márton szerint 
a hagyományápolás mellett a 
sportág irányelveinek követése 
is az esemény küldetése.

– A hagyományőrzés és 
az emlékek ápolása is sport-
ági érték, ráadásul az ilyen 
eseményeknek közösségépí-
tő szerepe is van. Fontosnak 
tartjuk, hogy a sportág szak-
mai céljait fókuszba helyez-
zük, így például csapathajós 

számokat is tettünk a prog-
ramba. Ha például a négyest 
vesszük, szakmai szempont-
ból jó, ha minél többet négye-
seznek a fiatalok, mivel a leg-
több olimpiai kvótát ebben a 

számban lehet szerezni. De 
voltak párosok és vegyes 
párosok is – mondta a Vajda 
Attila Regionális Akadémia 
menedzsere, az MVM Szeged 
VE szakmai vezetője.

Az U15-ös korosztály fiú 
K1 4000 méteres döntője 
ismét Hanzók Örs-emlékfu-
tam volt, amelyet Huszárik 
Gábor, a Kajak-Kenu Club 
Szarvas versenyzője nyert 
meg – jutalma a Hanzók csa-
lád által felajánlott hajó volt. 
A legendás szegedi edző 
emlékét ápoló Váradi Már-
ton-emlékfutamot (U12 fiú 
MK1 2000 méter) a szintén 
szarvasi színekben verseny-
ző Valastyán Máté nyerte. 
A tavaly májusban fiatalon 
elhunyt szegedi kenus te-
hetségről, Csanki Márkról 
elnevezett emlékfutam (U12 
fiú MC1 2000 méter) a ren-
dező egyesület versenyzője, 
Juhász-Csordás Krisztián si-
kerével zárult.

Az újonnan kinevezett vezetőedző, Berkes Zoltán 
irányításával a nyolc közé jutást tűzte ki célul a férfi-
röplabda élvonal újonca, az Vidux-Szegedi RSE.

A 
klub szeptember 
elején jelentette 
be, hogy a játékos-
ként 13-szoros vá-

logatott szakember veszi át 
Fésüs Erzsébettől a csapatot.

–  A  srácok motiváltak, 
ez a hozzáállás pedig engem 
is motivál. Nem szeretném 
gyökeresen megváltoztatni 
az elődöm által lerakott játék-
rendszer alapjait, inkább eh-
hez szeretnék még egy picit 
hozzátenni, erre szeretnénk 
építeni – nyilatkozta az együt-
tes honlapján Berkes. A szak-
ember szerint, ha be tudná-
nak kerülni a  legjobb nyolc 
csapat közé az  összevont 

bajnokságban, az hatalmas 
eredmény lenne.

– Két-három együttes 
kiemelkedik, de megvál-
toztak az  erőviszonyok. 
Minden csapat kevesebb 
légióst foglalkoztat, így na-
gyobb esélyeink lehetnek 

a játszmagyőzelmekre. Sok 
olyan meccsben bízom, ahol 
izgalmasak lesznek a végjá-
tékok, amelyek csalogatni 
fogják a nézőket az újsze-
gedi sportcsarnokba –  fo-
galmazott a vezetőedző.

A szegediek október 8-án 
a DEAC otthonában kezdik 
az Extraliga és az NB I. ösz-
szevonásával létrejött 12 
csapatos élvonal küzdelmeit.

A csapat készen áll a bajnoki rajtra. Fotó: SZRSE

Tornával hangoltak a rajtra
Egy győzelemmel és egy vereséggel zárta az SZRSE férfi 
és női csapata is a IV. Vidux-kupát, a klub által szervezett 
hazai felkészülési tornát. Berkes Zoltán és Milodanovics 
Andrea vezetőedzők egyetértettek, hogy a megmérettetés 
sokat segített nekik abban, hogy meglássák a javítandó 
hibákat, illetve megtudják, milyen reális elvárásaik lehet-
nek a csapatukkal szemben.
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Időjárás-előrejelzés Szegedre:
változóan felhős, napos idő

Szeptember  
25.

hétfő

Szeptember  
26.

kedd

Szeptember  
27.

szerda

Szeptember  
28.

csütörtök

Szeptember  
29.

péntek

Szeptember
30.

szombat

Október  
1.

vasárnap

Gyengén 
felhős
26/15

Eufrozina, 
Kende    

Gyengén 
felhős
27/15

Jusztina, 
Pál

Derült

26/15

Adalbert

Derült

26/14

Vencel

Gyengén 
felhős
26/13

Mihály  

Közepesen 
felhős
25/13

Jeromos

Gyengén 
felhős
24/12

Malvin

Szeretne 2 ajándék belépőt nyerni a Nagyszínházba, a Szegedi Kortárs Balett október 25-én 19 órakor kezdődő, Lear című előadására? Játsszon velünk! Küldje be a Szegedi Tükör-
nek a skandináv rejtvény megfejtését, valamint a nevét és elérhetőségét (lakcím, e-mail-cím, telefonszám) a szegeditukormegfejtes@szegedvaros.hu e-mail-címre, vagy dobja be 
a városháza portáján kihelyezett gyűjtőládába! Beküldési határidő: szeptember 28. A nyerteseket e-mailben vagy telefonon értesítjük.
Kedves Játékosunk! A rejtvény megfejtésének beküldésével hozzájárul ahhoz, hogy a sorsoláshoz szükséges adatait szerkesztőségünk az Európai Parlament és a Tanács vonatkozó 
adatkezelési rendeletének megfelelően kezelje és tárolja. Adatait legkésőbb három hónap múlva megsemmisítjük. 
Az előző számunkban megjelent rejtvény megfejtése: A szegedi CPG tagjait többéves börtönbüntetésre ítélték. A nyertes: Marschall Olivér Péter. Gratulálunk! 

Kiadó: Szeged Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala (6720 Szeged, Széchenyi tér 10.)
A kiadásért és a szerkesztésért felelős: Szabó C. Szilárd. ISSN: 1589-4282

Nyomás: Mediaworks Hungary Zrt. Nyomda, Szeged
Felelős vezető: Marancsik Roland nyomdavezető

Hírek a városról, a polgármesterről: www.szeged.hu, www.szegedvaros.hu;
a Facebookon: www.facebook.com/drbotkalaszlo, E-mail-cím: szegeditukor@szegedvaros.hu

SZEGEDEN KÖTÖTTEK  
HÁZASSÁGOT  
SZEPTEMBER 8-ÁN:
Nagy Milán és Kalmár Eszter 
Julianna.

SZEPTEMBER 9-ÉN:
Németh Zoltán János és Laj-
kó Henrietta, Slezák Csaba 
Tamás és Lengyel Anna, Fa-
zekas Dániel Manó és Ber-
kes Veronika, Mucsi Viktor 
Tamás és Hidvégi Anikó, Szé-
nási Zsolt Mihály és Berényi 
Beatrix.

SZEGEDEN SZÜLETTEK:
Bezdán Csabának és Siska-
Szabó Lillának 2023. 09. 06-
án  Zalán, Osteikoetxea Vélez 
Xabiernek és Aman Zsuzsá-
nak 2023. 09. 06-án Albert, 
Vetró Mihálynak és Ocskó 
Krisztinának 2023. 09. 07-én 
Kende György, Suhajda Tibor-
nak és Grandpierre Szandrá-
nak 2023. 09. 08-án Gergő, 
Dávid Norbertnek és Tóth Lil-
lának 2023. 09. 09-én Nia 
utónevű gyermeke született.
GRATULÁLUNK!

SZEPTEMBER 25., HÉTFŐ
Ménesi Imre: 15.30 óra. Idősek Klubja (Kos-
suth L. sgt. 115.).

SZEPTEMBER 27., SZERDA
Hekáné Dr. Szondi Ildikó: 14.00–16.00 óra. A jel-
zett időponton belül elérhető a 30/963-8137 tele-
fonszámon és a szondi.ildiko@szeged.eu címen.

SZEPTEMBER 28., CSÜTÖRTÖK
Urbán Tamás: 17.00–18.00 óra. Tabán Ált. 
Isk. és  Alapfokú Műv. Isk. (Tabán u. 17.).

SZEPTEMBER 30., SZOMBAT
Kothencz János: 10.00–12.00 óra.  
(Csongor tér 12.).

Képviselői fogadóóra

Anyakönyvi hírek
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A PESTISJÁRVÁNY IDEJÉN TETT FOGADALOMBÓL ÉPÜLT A SZEGEDI SZENT ROZÁLIA-KÁPOLNA AZ EGYKORI BELVÁROSI PLÉBÁNIATEMP-
LOM, A SZENT DÖMÖTÖR-TEMPLOM KÖZELÉBEN 1739-BEN. A Templom (ma Dóm) téren a nagyárvíz pusztítása után feltöltött térről 1881-ben 
építették újjá a Szent Dömötör-plébániatemplom szomszédságába. Itt készült róla ez az 1900-as fényképfelvétel. Az új épületet, melynek alapkőleté-
tele 1881. november 20-án volt, 1883-ban szentelte fel Kreminger Antal plébános. 1922-ben az egyházi hatóság a Szent Rozália-kápolnát jelölte ki 
a szegedi görögkatolikus közösség otthonául. Az időközben épülő fogadalmi templom, valamint a templomot körülvevő új tér megvalósítására kiírt terv-
pályázat hatására, a megvalósítandó Dóm tér kialakítása miatt a fogadalmi kápolnának újból költöznie kellett. 1928-ban lebontották, és még abban 
az évben a Lechner téren tégláról téglára felépítették. A csanádi püspök, Glattfelder Gyula 1929. november 17-én szentelte fel. Ma is ezen a helyen áll 
és szolgálja a görögkatolikus közösséget a Szent Rozália-templom. Fotó: Fortepan/ Fődi Gábor.

Szeged régen

A programokról minden megtalálható a szeged.hu-n, a Prog-
ramok pont alatt.

TURIZMUS VILÁGNAPI 
SÉTA
Találkozó: Tourinform iroda.
Időpont: szeptember 27. és 
30., 15 óra.
A séta részvételi díjas, és re-
gisztrációhoz kötött (+36-
62/488-690, e-mail: szeged@
tourinform.hu).

SZÉCSI PÁL-EMLÉK-
KONCERT
Helyszín: IH Rendezvényközpont.
Időpont: szeptember 27., 
szerda, 19 óra.
Előadja Gergely Róbert.

JAZZAROSA 
KONCERT
Helyszín: Szent-Györgyi Al-
bert Agóra.
Időpont: szeptember 28., 
csütörtök, 18 óra. 

LEANDER KILLS-KONCERT
Helyszín: IH Rendezvényköz-
pont.
Időpont: szeptember 29., 
péntek, 19 óra.
Vendég: NFR.

TÁPAI BÚCSÚ
Helyszín: Heller Ödön Mű-
velődési Ház.
Időpont: szeptember 29., 
péntek.
15 óra: sütisütőverseny; 
17 óra: a Gyékényből Szőtt 
Egyesület kiállítása és be-
mutatója.
Helyszín: Búcsú tér.

Időpont: szeptember 30., 
szombat.
10 óra: mesterségbemuta-
tó; 14 óra: veteránautó-be-
mutató; 14.50: fogatos 
felvonulás és menettánc 
a művelődési háztól; 16 
óra: bemutatkozik a Szel-
lemi Kulturális Örökség kö-
zössége; 16.20: néptáncs-
csoportok fellépése; 19 
óra: Tápéért emlékérem 
átadása; 19.15: Halhatat-
lan csillagok – koncert.

„MERT PAPRIKA NÉLKÜL 
NEM BÍR LENNI A VILÁG”
Találkozó: alsóvárosi feren-
ces templom.
Időpont: szeptember 30., 
szombat, 9 és 14 óra.
A paprikatermesztés ha-
gyományait bemutató séta 
részvételi díjas, és regisztrá-

cióhoz kötött. (+36-30/501-
2822, e-mail: szegedalsova-
rosi.tajhaz@gmail.com).

ROLLING STONES  
– SWEET SUMMER SUN
Helyszín: Belvárosi mozi.
Időpont: október 1., vasár-
nap, 16 óra.
Brit zenei film. 

27. ŐSZI KULTURÁLIS 
FESZTIVÁL
Helyszín: több helyszínen, 
az egyetem szervezésében.
Időpont: október 2. és no-
vember 11. között.

Szécsi Pál-emlékkoncert és Rolling Stones

KOS (III. 21–IV. 20.)
Túl sokszor válhat ingerlé-
kennyé a  hét elején, mert 
nem úgy sikerülnek majd 
a dolgai, ahogy eltervezte. De 

maradjon higgadt, a hét közepétől 
minden jóra fordul. Az étkezésére 
fokozottan ügyeljen!
BIKA (IV. 21–V. 20.)

Elképzelhető, hogy fontos 
találkozás vár önre e héten, 
amely tartósan javíthat anya-
gi viszonyain. Ám tartson 

mértéket, és ha lehet, vonjon még 
be másokat is – ezzel jót tehet ve-
lük, és ön is kevesebbet kockáz-
tat. Magánéletében nem várható 
változás. 
IKREK (V. 21–VI. 21.)

Ne halogassa azoknak a ter-
veinek a  megvalósítását, 
amelyek már évek óta foglal-
koztatják! Most adottak a kö-

rülmények a sikerhez. Ám ha ez 
anyagi kiadásokkal jár, kétszer is 
gondolja meg, mire költi a pénzét!
RÁK (VI. 22–VII. 22.)

Ezen a  héten próbálja le-
győzni az indulatait, mert ha 
nem sikerül, hosszabb időre 
is megromolhat a kapcsolata 

a munkatársaival és/vagy a csa-
ládtagjaival. Szabad idejét töltse 
a természetben, lehetőleg a víz-
parton.
OROSZLÁN (VII. 23–VIII. 22.)
Ha meg szeretne szabadulni vala-
melyik káros szokásától, most re-

mek alkalom adódik rá! Kér-
je az önhöz legközelebb állók 
segítségét, ha kezdetben len-
nének nehézségei. A változás 

a munkájában is pozitív fordula-
tot hozhat.
SZŰZ (VIII. 23–IX. 22.)

Néhány olyan probléma 
adódhat a héten, amelyek-
kel muszáj lesz azonnal fog-
lalkoznia. Próbálja a  lehető 

leggyorsabban rendezni ezeket, 
főleg ha anyagi jellegűek. Egy ba-
rátja segítségére lehet, később 
hálálja meg neki!
MÉRLEG (IX. 23–X. 22.)

Aktív időszak vár önre, egyre 
több feladatot kap a munka-
helyén. De ne vállalja túl ma-
gát, mert hiába javul az anyagi 

helyzete, ha ez veszélyezteti a kap-
csolatait. Bátran mondjon nemet, 
ha olyan dologgal akarják megbíz-
ni, amihez nincs kedve!
SKORPIÓ (X. 23–XI. 21.)

A héten tele lesz energiával, 
és készen áll mindent meg-
tenni céljai elérésére. Ha 
akadályok állnának ön előtt, 

ne reagálja túl, ne büntesse ma-
gát mások ostobasága miatt! 
Amennyiben szükséges, vegyen 
ki pár nap szabadságot.

NYILAS (XI. 22–XII.21.)
A hónap vége a változásokról 
fog szólni, nagyon figyeljen, 
mert lesz közte olyan is, ame-

lyik kellemetlenséget okozhat. De 
bármi is történik, maradjon opti-
mista, mert sok energiára lesz 
szüksége. Esténként relaxáljon!
BAK (XII. 22–I. 20.)

Munkahelyi problémáit minél 
hamarabb tisztázza azokkal, 
akiket érint. Ha csak emészti 
magát ezek miatt, az a magá-

néletére is mérgező hatással le-
het. Előtte azonban beszélje meg 
a dolgot valamelyik bizalmas jó 
barátjával!
VÍZÖNTŐ (I. 21–II. 19.)

Semmiképp ne vitázzon a hé-
ten senkivel, mert abból csak 
kölcsönös megbántások so-
rozata következhet. Írja le in-

kább magának a problémáit; le-
het, hogy amikor pár hét múlva 
elolvassa, jót derül majd rajtuk.
HALAK (II. 20–III. 20.) 

Érzelmi élete kerül majd a kö-
zéppontba a következő na-
pokban, de ügyeljen, nehogy 
a szíve hamis tanácsot adjon 

önnek! Nagyon fontos, hogy a már 
meglévő kapcsolatait, amelyek ki-
állták az idő próbáját, ne hanya-
golja el.

Horoszkóp


